
حکم مدیرعاملی 
دنیا حیدری
    گزارش

پرســـپولیس 
یک بـار دیگر به 
نام محمدحسن انصاریفرد خورد. مدیر دهه 80 
سرخپوشان که 12 سال پیش به مدت دو سال 
در رأس کادر مدیریتی این باشگاه بود و حالا بعد 
از بیش از یک دهه برای کسـب تجربه ای تازه 
بازگشته اسـت. البته تیمی که حالا بعد از سه 
قهرمانی پیاپی در لیـگ و موفقیت های چهار 
سال گذشته، در اوج است و انتظارات از آن بالا!

پرواضح بود عرب ماندنی نیست. حضور سراسیمه او 
در رسانه های تصویری از یک  سو و سکوت وزارت که 
مرتبه قبل بلافاصله واکنش نشان داده بود و علاوه بر 
تأیید رسیدن استعفای عرب تأکید به عدم پذیرش 
آن داشت از سوی دیگر نش��ان از آخرین روزهای 
حضور جانشین گرشاسبی در پرسپولیس داشت 
و طولی نکشید که ثابت شد حرف های درگوشی 
نه تنها ش��ایعه نبود، بلکه واقعیتی محض بود که 
باید در زمان مشخصی اعلام   می شد،  اندکی بعد 
از استعفای رئیس کمیته فوتسال که حالا یک بار 
دیگر به پرس��پولیس برگشته اس��ت. هرچند که 
مذاکرات با انصاریفرد به گفته خود او از 10 روز قبل 
با داورزنی آغاز شده بود، اما مدیرعامل سرخپوشان 
استعفا از کمیته فوتسال را بی ارتباط با حضورش در 
رأس کادر مدیریتی باشگاه پرسپولیس می خواند!

   پرسپولیس و تجربه مدیریت دهه 80
اولین بار سال 64 بود که با انتخاب پروین پیراهن 
پرسپولیس را بر تن داشت. البته خود او تأکید دارد 
که از 11 سالگی پرسپولیسی بوده، اما 12 سال بعد 
از آنکه به عنوان بازیکن از در باشگاه بیرون رفت، با 

عنوانی تازه بازگشت. دی ماه 84 بود که بر صندلی 
مدیریتی پرسپولیس تکیه زد و در رأس باشگاهی 
قرار گرفت که به لطف مدیریت خطیب در آستانه 
محرومیت از فیفا بود. او نخستین مدیری بود که 
علی آبادی برای پرسپولیس انتخاب کرد. مدیری 
که پرونده اش تیر سال 86 در پرسپولیس بسته شد، 
ولی خودش آن را مثبت ارزیابی می کند، آن هم به 
دلیل دعوت از بایرن مونیخ آلم��ان با تمام نفرات 
اصلی آن به تهران برای برگزاری دیدار خداحافظی 
عابدزاده )هرچند که برنامه ریزی این بازی توسط 
مدیریت قبلی انجام شده بود(، جذب پرسروصدا و 
پرحاشیه نیکبخت ستاره آبی پوشان و همچنین 
حسین کعبی و البته نشاندن مصطفی دنیزلی روی 
نیمکت سرخپوش��ان. در واقع انصاریفرد با اخراج 
پروین از پرسپولیس، پای مربیان خارجی را با جذب 
آری هان و دنیزلی بار دیگر به پرسپولیس باز کرد. 

   پرسپولیس، هدیه تولد انصاریفرد
کمت��ر از دو هفته مانده ب��ه تولد 58 س��الگی، 
انصاریفرد بهترین هدیه تولد خود را با س��ومین 
حضور در پرسپولیس دریافت کرد، آن هم از سوی 
وزارت ورزشی که مشخص نیست چرا در چنین 
مقطعی و در شرایطی که تیم بسته شده، دست 
به ایجاد تغییرات در کادر فنی پرس��پولیس زده 
است، در حالی که بعد از ناکامی در ادامه همکاری 
با برانکو یا آن زمان که سیل هواداران ناراضی هر 
روز مقابل در باش��گاه و وزارت تجمع می کردند، 
بهانه خوبی برای کنار گذاش��تن عرب داش��ت. 
شاید چون آن زمان انصاریفرد عطای حضور در 
کمیته فوتسال را به واس��طه دخالت های تاج و 
اضافه کردن زوری ساکت به این کمیته به لقایش 

نبخشیده بود، اما در هر صورت حالا پرسپولیس 
بعد از نخس��تین هفته لیگ که با پی��روزی برابر 
پارس جنوبی به پایان رسید، قبل از برگزاری هفته 
دوم و مصاف سنگین با تراکتور با شوک مدیریتی 
مواجه شده است. شوکی که باید دید برای مدافع 

عنوان قهرمانی مثبت است یا منفی! 
   تجربه متفاوت و شعار قهرمانی

انصاریفرد بدون تردید کار ساده ای در پیش ندارد. 
اگرچه او تجربه مدیرعاملی پرس��پولیس در دهه 
80 را دارد، اما نه فقط مدیریت باشگاه های فوتبال 
این روزها به مراتب سخت تر و دشوارتر شده، بلکه 
بعد از سه سال موفقیت آمیز انتظارات از این تیم به 
اندازه ای بالا رفته که کوچک ترین ناکامی از سوی 
هواداران پذیرفتنی نیست و س��کوها با عادت به 
موفقیت سرخپوشان انتظار تداوم این شرایط را 
دارند، خصوصاً که پرسپولیس لیگ را هم با پیروزی 
آغاز کرده است. مدیرعامل جدید پرسپولیس البته 
تجربه پنج سال قهرمانی پیاپی در جام باشگاه های 
تهران، دو قهرمانی جام حذفی ایران، یک قهرمانی 
جام حذفی تهران و یک قهرمانی جام در جام آسیا 
را در این تیم دارد. همه این موفقیت ها به زمانی 
بازمی گردد که پیراهن این تیم را به عنوان بازیکن 
بر تن داشت و ش��اید حالا او برای تکمیل پرونده 
افتخاراتش است که به پرسپولیس بازگشته، آن هم 
با شعاری هوادارپسند: »هدف پرسپولیس قهرمانی 

در ایران و آسیاست.«
   مشکلات مالی همیشه هست

انتخاب تازه هیئت مدیره پرسپولیس، اما حرف های 
جالب دیگری هم دارد. حرف هایی که باید دید طی 
هفته ها و ماه های آینده به دست فراموشی سپرده 

می شود یا نه: »می خواهیم در جام حذفی، لیگ 
برتر و لیگ قهرمانان آس��یا به قهرمانی برس��یم. 
مهم ترین هدفم این است، اما باید بدهی ها را هم 
بررسی کنیم و قبل از اطلاع از میزان آن نمی توان 
چیزی گفت. هرچند که مشکلات مالی همیشه 
وجود داش��ته و خواهد داش��ت، اما امیدواریم با 
تصمیماتی که در هیئت مدیره می گیریم و مجری 

آن خواهم بود با اقتدار پیش برویم.«
   خداحافظی عجیب عرب

عرب که در طول مدت مدیریتش در پرسپولیس 
مدام از مسائل مالی گله داش��ت، هنگام وداع نیز 
عادت خود را ترک نکرد و خداحافظی اش با مطرح 
کردن مسائل مالی همراه بود: »برای گرفتن مجوز 
حضور در لیگ برتر باید مبلغ 200 میلیون تومان 
پرداخت می کردیم که این مشکل حل شد. کارهای 
مجوز حرفه ای آس��یا هم در حال انجام اس��ت. از 
دوش��نبه نزدیک به ۳00 صفحه مدرک و سند را 
امضا کرده ام! بدهی در پرسپولیس تمامی ندارد، 
اما س��عی بر این بود که بدهی و تعهدات کمتری 
بماند. در یک ماه اخیر پرداختی های خیلی خوبی 
به بازیکنانمان داشتیم و بیشتر بدهی های قبلی را 
پرداخت کردیم. بالای 80، ۹0 درصد بدهی را دادیم 

و حتی با بعضی ها تسویه حساب کردیم.« 
اما شاید جالب ترین قسمت صحبت های مدیری 
که تأکید دارد برای پذیرفته شدن استعفایش از 
وزیر خواهش کرده، اینجا باشد که می گوید: »هر 
زمان و هر دوره ای که باشد تعهداتی هست که به 

مدیران بعدی منتقل می شود.« 
این یعنی او بع��د از رفتن دیگر خود را مس��ئول 

کارهایی که در زمان او انجام شده، نمی داند!
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تکرار انصاریفرد در مدیرعاملی پرسپولیس
بازگشت به عقب مدیریتي قهرمان 3 دوره گذشته لیگ برتر

سعید احمديان

هواداران رئال به زیدان بی اعتماد شده اند
نش��ریه مارکا با اش��اره به تداوم روند عملکرد متزلزل و عدم پیشرفت 
مورد انتظار رئال مادرید، ادعا کرده که زین الدی��ن زیدان بخش قابل 
توجهی از اعتبار خود را در محیط کارش از دست داده است. این روزنامه 
مادریدی نوشته اس��ت که هواداران رئال مادرید دیگر به اینکه جایگاه 
زیزو در تیم شان دست نیافتنی است، اعتقاد ندارند. مارکا یکي از دلایل 
این کاهش اعتماد نسبت به زیدان را آشفتگی تاکتیکی تیم در دو هفته 
سپری ش��ده از لالیگا، مخصوصاً در بازی خانگی که منجر به تساوی 
مقابل وایادولید شده است، می داند. اصرار ورزیدن زیدان به استفاده از 
بازیکنان قدیمی تیم از جمله سرخیو راموس، مارسلو، بنزما یا کاسمیرو 
و نگه داش��تن مهره  های جوان و باانگیزه  روی نیمکت از دیگر عوامل 

کاهش خوش بیني هواداران رئال به موفقیت دوباره با زیدان است.

منچستري ها قهرماني را از سرشان بیرون کنند!
مدافع پیشین منچستر معتقد است شیاطین س��رخ از فصل22- 2021 
می توانند به کورس قهرمانی بازگردند. گری نویل در واکنش به شکس��ت 
یونایتد مقابل کریستال پالاس در هفته س��وم لیگ جزیره گفته است: »به 
نظرم منچستر می تواند پس از چهار یا پنج پنجره نقل  و انتقالاتی اوضاع را واقعاً 
درست کند و به آن ترکیبی برسد که با لیورپول و سیتی در راه کسب قهرمانی 
لیگ رقابت کند. تیم تحت  هدایت سولسشر در پایان این فصل نه، بلکه در 

پایان فصل آینده می تواند برای قهرمانی در لیگ برتر آماده چالش باشد.«

شیوا نوروزی

بسکتبال بانوان را تنها نگذاریم
مقام سوم غرب آسیا موفقیت بزرگی برای 
بسکتبال بانوان محسوب می شود. از اینکه 
دختران ایران توانستند یک مدال ارزشمند 
را به دس��ت بیاورن��د جامعه بس��کتبال 
خوش��حال اس��ت. با این حال باید با نگاه 
واقع بینانه این موفقیت را بررسی کرد. این 
مسئله را می توان از سه زاویه مورد ارزیابی 
قرار داد؛ اولین مورد بحث مدیریتی است 
و اینکه تی��م ملی بانوان با چه اس��تراتژی 
به مسابقات اعزام ش��د. از آنجا که حضور در تورنمنت غرب آسیا فرصت 
خوبی برای ما بود، انتظار می رفت تیم با تمام قوا به این مس��ابقات اعزام 
شود. باید تیمی قوی می ساختیم، اما فدراسیون تصمیم گرفت نفرات را 
بین دو تیم سه به سه و پنج نفره تقسیم کند.  ای کاش این اتفاق نمی افتاد 
و تیم ملی با بهترین ترکیب راهی مسابقات  می شد. در این صورت حتی 
می توانستیم سوریه را هم شکست بدهیم و نتایج بهتری بگیریم. موضوع 
دیگر بحث کادر فنی است. عملکرد ملی پوش��ان در این بازی ها نوسان 
زیادی داشت. به نظر می رسد تیم از نظر رهبری انسجام و قاطعیت لازم 
را نداشت. تصمیمات گرفته شده نشان داد کادر فنی نه آینده نگر بود و نه 
حال نگر، یعنی نه به پشتوانه سازی برای آینده توجه شد و نه به فکر کسب 
نتیجه بهتر در مسابقات غرب آسیا بودند. بازیکنان هم موضوع دیگر بحث 
ما هستند. با توجه به زمان تش��کیل اردوها باید اذعان کرد که تمرینات 
ملی پوشان برای غرب آسیا کافی نبود. با اینکه همه می دانستیم نتایج این 
رقابت ها تا چه اندازه مهم و حساس است، اما باز هم توجه لازم به این قضیه 
نشد. حال که مقام سوم غرب آسیا به تیم بانوان ایران رسیده، انتظار می رود 
نتایج و عملکرد تیم از نظر فیزیکی، تکنیکی، تاکتیکی و روحی روانی مورد 
بررسی و ارزیابی قرار گیرد. نباید تیم بسکتبال بانوان تنها بماند. بیش از 
15 سال است که مربیان زیادی در بسکتبال بانوان برای حضور در عرصه 

بین المللی تلاش کرد و این کشتی را در مسیر پرتلاطم حفظ کرده اند. 

فريده هادوي

کارشناس بسکتبال بانوان

خروجي روز کشتي  بریدن کیک تولد بود!
در حالي دیروز به عنوان روز گرامیداشت کشتي نامگذاري شده بود که 
همه چیز به برگزاري یک مراسم س��اده در ابن بابویه و بریدن کیک تولد 
جهان پهلوان تختي و چند پیام تبریک ختم شد. در این بین پیام اتحادیه 
جهاني کشتي به مناسبت این روز جالب توجه بود. در متن این پیام آمده 
بود: »امروز هش��تاد و نهمین سالروز تولد اس��طوره ایران جهان پهلوان 
غلامرضا تختی اس��ت. ایرانیان این روز را در تقویم رسمی خود روز ملی 
کشتی نامیده اند. تختی با سه مدال المپیک، بهترین کشتی گیر تاریخ ایران 
در بازی های المپیک است. »جهان پهلوان تولدت مبارک«. یک مدال طلا و 
دو مدال نقره المپیک و دو مدال طلا و دو مدال نقره جهان در رشته کشتی 
آزاد برترین عناوین جهان پهلوان تختی در دوران قهرمانی اش بود. تختی 

علاوه بر این سه دوره متوالی، صاحب بازوبند پهلوانی ایران شد.

غربت پهلواني در روز پهلواني
دیروز روز کش��تي بود، روز تولد جهان پهلوان تختي که دو سال پیش 
به نام روز کشتي نامگذاري شده است تا مرام پهلواني پاس داشته شود 
و در ورزش ایران تکثیر ش��ود. با این حال نکته مغفول مانده در ورزش 
کش��ورمان اهمیت و گس��ترش مرام پهلواني و توجه به وجهه معنوي 
ورزش در سطح جامعه است. هدفي که فراموش ش��ده و جاي خود را 
به همایش ها، س��خنراني ها و نصب بنرهایي داده ک��ه کمتر تأثیری را 
در تقویت روحیه پهلواني در ورزش کش��ور داشته است و تنها براي پر 
کردن رزومه مدیران دستگاه های مختلف ورزشي برگزار می شود و هیچ 
خروجي مثبتي براي ورزش کشور ندارد. روز کش��تي دیروز در حالي 
سپري شد که حتي خبري از همان برنامه ها و همایش های تکراري هم 
نبود و این روز مهم که می تواند نقش بسزایی در گسترش مرام پهلواني 

در ورزش کشور داشته باشد، در غربت سپري شد.
چنین بی توجهی هایی سبب شده ورزش ایران پس از چهار دهه در انتظار 
یک تختي دیگر و منتظر باشد تا هر س��ال که پنجم شهریور می رسد، 
مرثیه ای براي کمرنگ شدن جوانمردي و پهلواني در ورزش خوانده و 
تا سال آینده فراموش شود. به وجود آمدن چنین فضایي را باید در نوع 
رویکرد متولیان ورزش از وزارت ورزش و فدراسیون ها گرفته تا باشگاه ها 
در زمینه برنامه ریزی هدفمند جهت تربیت و رشد ورزشکاران پهلوان 
جست وجو کرد. مسئله ای که کمتر در برنامه های این مدیران جا دارد و 
همواره بیشتر از آنکه به عنوان یک موضوع اصلي مورد بحث و توجه قرار 
بگیرد، به عنوان یک هدف فرعي مطرح شده و به حاشیه رانده می شود.

چنین رویکردي نشئت گرفته از ضعف مدیران ورزش ایران است. مدیراني 
که نه تنها راه تربیت ورزشکاران بااخلاق را بلد نیستند، بلکه در این رابطه 
برنامه ای هم براي اولویت دادن مدال پهلواني بر مدال قهرماني ندارند. این 
رویکرد سبب می شود یک مدیر یا مربي بیشتر از آنکه توجهي به آموزش 
اخلاق مداری و مرام پهلواني به ورزشکار داشته باشد، از ورزشکار مدال 
و قهرماني بخواهد و چنین مسئله ای حاکي از چربش ورزش قهرماني بر 
ورزش پهلواني در بین متولیان ورزش است. مدیراني که ورزشکار را قبل 

از آنکه یک پهلوان بخواهند، از او قهرماني می خواهند.
این نوع نگاه سبب ش��ده در ورزش کشورمان، یک ورزشکار قهرمان به 
واسطه مدال هایش، بیشتر از یک ورزشکار پهلوان تحویل گرفته شود و 
مورد حمایت قرار گیرد. این در شرایطي است که متولیان ورزش همواره 
در صحبت هایشان که بیشتر جنبه ظاهري و تبلیغاتي دارد از ورزشکاران 
می خواهند تا تختي وار در میادین ورزشي حضور داشته باشند، با این 
حال در این مسیر زمینه ای فراهم نمی شود تا یک ورزشکار نوجوان یا 

جوان تختي را بیشتر بشناسد و راه و مرامش را آویزه گوشش کند.
بی توجهی به مرام پهلواني هم محملي براي افزایش ناهنجاري ها در ورزش 
می شود. ناهنجاری هایی که از زمین بازي تا رفتار این ورزشکار در جامعه 
را دربر می گیرد. گسترش فساد و بی اخلاقی های رایج در ورزش ایران را 
باید از این زاویه دید. علاوه بر عدم بسترس��ازي براي رشد اخلاقیات در 
جامعه ورزش، با ورزشکاران متخلف نیز برخورد نمی شود تا میدان براي 
ورزشکاران بی اخلاق بیشتر از همیشه باز شود. چنین رویکردي قطعاً ما 
را به جایگاهي که ورزشکاراني مانند تختي مدنظرشان بود و براي رسیدن 
به آن سختی های زیادي را کشیدند،  نمی رساند و روز به روز یک ورزشکار 
بی اخلاق تر را به جامعه ورزش معرفي می کند. ورزشکاري که پاشنه آشیل 
ورزش ایران اس��ت و می تواند ما را از نزدیک شدن به راه و مرامي که نام 

جهان پهلوان تختي را زنده نگه داشته است، دور کند.
در این ش��رایط بدیهي اس��ت ک��ه متولی��ان ورزش از وزارت ورزش و 
فدراسیون کشتي گرفته تا سایر فدراسیون ها اگر اعتقاد واقعي به ترویج 
مرام پهلواني در ورزش دارند، باید در این مس��یر هم قدم شوند تا مانند 
دیروز، روز کش��تي در غربت برگزار نشود و هر س��ال علاوه بر افزایش 
برنامه ریزی جهت ترویج مرام پهلواني به مناسبت زادروز غلامرضا تختي، 
فضاي ورزش ایران اخلاقی تر از قبل شود و مرام پهلواناني مانند تختي را 
بیشتر از گذشته در ورزش کشورمان شاهد باشیم. مسئله ای که سبب 
خواهد شد مرام تختي در روز تولدش که به نام کشتي نامگذاري شده، 

غریب تر از هر زماني نباشد.

برنز تاریخي بانوان بسکتبال ایران

قهرماني جهان وزنه برداری جوانان پرید!
    وزنه برداری تیم وزنه برداری 
جوان��ان ای��ران 
چهارمین قهرماني جه��ان را به دلیل دوپینگ 
وزنه بردار دس��ته 8۹ کیلوگرم از دست داد. در 
مسابقات وزنه برداری  قهرمانی جوانان جهان که 
خردادماه در فیجی برگزار شد، تیم ایران توانست 
برای چهارمین سال متوالی عنوان قهرمانی را به 
دس��ت آورد، اما با مثبت اعلام ش��دن  تس��ت 
دوپینگ محم��د حس��ینی، نایب قهرمان این 
رقابت ها این عنوان از ایران پس گرفته می شود. 
در صورت تأیید نهایی مثبت بودن تست دوپینگ 

این وزنه بردار، ایران عنوان قهرمانی جهان را 
از دست می دهد و بعد از امریکا قرار می گیرد. 
با تأیید نهایی دوپینگ و کسر ۷6 امتیاز ایران 
با 10 وزنه ب��ردار 546 امتیاز خواهد گرفت. 
امریکا هم با 552 امتیازی که داش��ت عنوان 

قهرمانی جوانان جهان را به دست می آورد. شاهو 
جوانمردی، مربي تیم جوان��ان می گوید: »این 
اتفاق خ��ود ما را هم ش��وکه کرد، زی��را محمد 
حسینی ساده تر از این حرف هاست که بخواهد 
کار غیرقانونی انجام دهد.  شاید پودر مکملی که 

خودش استفاده کرده آلوده بوده است.«

»بخش عمده ای از بدهی های 
فريدون حسن

      بازتاب
پنهان فدراسـیون ها به خاطر 
افـراد اضافـه ای اسـت که در 
اعزام ها حضور دارند. مثلاً در شورای برون مرزی اعزام 20 نفر 
تصویب می شود، اما 80 نفر می روند و این افراد اضافه بدون 

مجوز اعزام می شوند.«
این را ژاله فرامرزیان، معاون توس��عه مدیریت و منابع وزارت ورزش 
و جوانان می گوید. نکته بس��یار مهمي که البته بیشتر بازخورد آن 
به خود وزارت نشینان و صدالبته همانطور که خانم معاون گفته اند 
به فدراسیون ها برمی گردد. سال هاست که اعزام افراد غیرمسئول و 
اضافه در کنار تیم های ورزش��ي به رقابت های بین المللی به یکي از 
معضلات لاینحل ورزش کشور تبدیل ش��ده و هر بار هم که به این 
موضوع پرداخته ش��ده، نه مورد توجه و پیگیري وزارت قرار گرفته 
و نه فدراس��یون ها به آن اهمیت داده اند. حالا اما داس��تان متفاوت 

اس��ت. بحث بدهي که به میان می آید، آن وقت این وزارت ورزش و 
فدراسیون ها هستند که به صورت مستقیم درگیر این جریان می شوند. 
فرامرزیان در حالي پرده از این واقعیت برمی دارد که بسیاري از این 
افراد اضافه، کسانی هستند که با واسطه و بی واسطه به مسئولان وزارت 
یا فدراسیون مربوط می شوند، والا براي همه روشن است که هیچ کدام 
از اعضای تیم های اعزامي همراه اضافه با خود به مسافرت نمی برند و 
اگر خیلي خوش شانس باشند در جمع کثیر همین افراد زیادي نام 
آنها هم براي حضور در مسابقات اعلام می شود. بدهي پنهان امروز 
فدراسیون ها حاصل مسافرت های همین نزدیکان به مسئولان است. 
بدهي و هزینه ای  که بابت خوشگذراني منسوبین به مسئولان دوباره از 
جیب بیت المال پرداخت می شود و ورزشکار ایران و مدال آوران کشور 
کوچک ترین نقشي در بالا رفتن رقم آن ندارند. کاش فرامرزیان این 
جرئت را هم داشت که حداقل به برخي از موارد آن اشاره کند. مواردي 

که همه خوب می دانیم چه کساني در آن دخیل هستند.

 بدهي فدراسیون ها 
به خاطر اعزام اضافه!

قوه قضائیه آماده برخورد با متخلفان مستطیل سبز 
 فوتبال در انتظار 

برگزاری دادگاه مفسدان
نتایج بررسی پرونده فس��اد در فوتبال هنوز اعلام نش��ده است. فوتبال 
پرطرفدارترین رشته ورزشی کشور با حواشی و تخلفات زیادی دست و 
پنجه نرم می کند تا جایی که مستطیل سبز ایران را با مشکلات زیادی 
مواجه کرده است. پرونده فس��اد در فوتبال که چند سالی از تشکیل آن 
می گذرد به منظور بررسی تخلفات گسترده موجود در این رشته به جریان 
افتاده، اما سؤال تمام اهالی فوتبال این اس��ت که چرا بعد از مدت زمان 

طولانی، این پرونده بسیار مهم هنوز به نتیجه نرسیده است!
   تخلفات گسترده

حواشی غیرفنی فوتبال به یکی، دو مسئله ختم نمی شود، اما بدون شک 
یکی از مهم ترین آنها بحث گس��ترده فساد اس��ت. ریخت وپاش تیم ها، 
قراردادهای میلیاردی، مبهم بودن شرایط قراردادها، گردش های مالی 
بی حس��اب وکتاب، گرفتن بازیکنان خارجی بی کیفیت، فعالیت آزادانه 
دلال ها و هزینه های هنگفتی که از بیت المال پرداخت می شود از جمله 
مواردی هس��تند که تمام اهالی فوتبال بر وجود آنها صحه می گذارند و 
منتظرند تا نهادهای ذی صلاح هرچه سریع تر با متخلفان برخورد کنند. 
تداوم سوءمدیریت ها و عدم پاسخگویی فدراسیون فوتبال و وزارت ورزش 

موجب شد نمایندگان ملت پروژه بررسی فساد در فوتبال را کلید بزنند.
   پیگیری پرونده

در این سال ها بارها مباحث مختلفی از رسیدگی به این پرونده مطرح و 
اطلاعات لازم جمع آوری شده است. باز شدن پای کمیسیون اصل ۹0 به 
ماجرا، حساس و جدی شدن پرونده را تأیید کرد. حسین آذین، عضو این 
کمیسیون چهار سال پیش در گفت وگو با خبرگزاری خانه ملت ضمن تأیید 
این مسئله از بررسی پرونده فساد در فوتبال در قوه قضائیه با قید فوریت خبر 
داده بود: »این پرونده به دنبال شکایت ها و گلایه های متعدد از باشگاه ها و 
فدراسیون فوتبال تشکیل و شکایت ها منجر به ورود کمیسیون اصل ۹0 
مجلس به ماجرای فساد در فوتبال شد. به همین منظور مصاحبه، ادعا و 
اظهارنظرهای بیش از 100 نفر از اف��راد مرتبط، طی یک گزارش جامع 
جمع آوری شد. پرونده هایی که توسط کمیسیون اصل ۹0 به قوه قضائیه 

ارجاع می شود در اولویت کار آنها قرار می گیرد.«
پس از آن در بهمن ماه ۹4 کمیسیون اصل ۹0 گزارش خود در خصوص 
عملکرد وزارت ورزش و فدراس��یون فوتبال را با بررسی موضوع فساد در 
فوتبال رسماً اعلام کرد. در گزارش اعلام شده به مواردی چون تبانی، رشا 
و ارتشا، دوپینگ، شرط بندی غیرمجاز، جعل و استفاده از سند مجعول، 
تصدیق نامه های خلاف واقع، فرار مالیاتی، مصرف الکل و روابط نامشروع، 
مصرف موادمخدر، رواج خرافه گرایی از جمله سحر و جادو، تحصیل مال 
از طریق نامشروع، نقض آشکار قوانین و مقررات و قراردادهای غیرواقعی 
مشخصاً اشاره شد. در گزارش فوق، تخلفات مشهود و نقشی که فدراسیون 
فوتبال و فعالان این رشته دارند تشریح شده اند. ماه پیش نیز امیرحسین 
قاضی زاده هاشمی، عضو کمیس��یون فرهنگی مجلس شورای اسلامی 
خواستار پیگیری ویژه پرونده فساد در فوتبال شد: »از رئیس محترم قوه 
قضائیه که اخیراً با دس��تگیری و محاکمه دانه درشت ها جلودار مبارزه با 
فساد شده اند تقاضا دارم در خصوص رسیدگی به پرونده فساد در فوتبال 
که از مرداد ۹6 در قالب شش جلد و 1۳۷0 برگ سند در شعبه ۹ بازپرسی 

دادسرای فرهنگ و رسانه مفتوح است ورود جدی و قاطع کند.«
   فساد سیستمی نیست

پرونده فساد در فوتبال به قوه قضائیه ارسال شده و همگان منتظرند هرچه 
سریع تر با متخلفان و قانون گریزان حوزه فوتبال برخوردی جدی و قانونی 
شود. غلامحسین اسماعیلي، سخنگوی قوه قضائیه دیروز در نشست خبری 
خود با اصحاب رسانه به سؤال »جوان« در خصوص رسیدگی به این پرونده 
پاس��خ داد و فساد سیس��تمی و س��اختاری در فوتبال را رد کرد: »در مورد 
برخي فوتبالیست ها، قرارداد ها و ش��رط بندی ها پرونده هایی داریم، اما اگر 
فساد سازمان یافته و مشخص مدنظر باشد،  از همان نماینده می خواهیم که 
مستندات خود را ارائه کند تا ما بررسي کنیم. در موضوعات مختلف پرونده های 
قضایي تشکیل شده است. در این حوزه پرونده هایی داریم و رسیدگی هایی 

انجام شده، اما همه موردي بوده و فساد ساختاري و سیستمي نیست.«
   در انتظار نتیجه

مبهم بودن نتیجه رسیدگی به بحث فساد گس��ترده در فوتبال همان 
موضوعی است که متأسفانه به سود متخلفان و قانون گریزان و به ضرر 
فوتبال و ورزش تمام می شود و آنها با خیال راحت برای تخلفات آتی شان 
برنامه ریزی می کنند. در صورتی که اگ��ر خیلی زود دادگاه متخلفان و 
دانه درشت های فوتبال برگزار شود، بدون شک سودجویان دیگر جرئت 

تخلف نخواهند داشت.

بان��وان ورزش ای��ران ب��ار دیگر 
حامد قهرمانی
       بسکتبال

افتخار آفریني کردن��د و این بار با 
پوشش اس��لامي مدال ارزشمند 
برنز رقابت های بسکتبال غرب آسیا را به دست آوردند. بانوان ایران 
در دیدار رده بن��دی این مس��ابقات اردن را شکس��ت دادند و با 
شایستگي روي سکوي سوم رقابت ها ایستادند. این مدال، اولین 
مدال رسمی بین المللی بانوان ایران در رده ملی در چهار دهه 
اخیر به شمار می رود. بانوان کشورمان که مدت ها در 
انتظار تأیید نوع پوشش خود از سوي فدراسیون 
جهاني بودند ثابت کردند که پوشش کامل هیچ 
محدودیتي را براي آنه��ا ایجاد نمی کند. در 
جریان دیدار مقابل اردن، ادنا عیسائیان با 
24 امتی��از و 18 ریبان��د نمای��ش 
خیره کنن��ده ای داش��ت. معصوم��ه 
اس��ماعیل نژاد هم با 14 امتیاز و پنج 
ریباند دیگر بازیک��ن مؤثر ایران بود. 
ضمن اینکه ش��ادی عبدالوند نیز 16 
امتیاز و چهار پاس منجر به گل برای تیم 
ملی ایران به ثبت رساند، اما این پایان کار بانوان 
ایران نبود. پس از پایان مسابقات و معرفی بهترین ها   ، 
ملی پوش��ان کش��ورمان در دو بخ��ش در می��ان 
بهترین ها قرار گرفتند. بر این اساس ادنا عیسائیان 
به عنوان بهترین ریباندر و دلارام وکیلی به عنوان 

بهترین سه امتیازی زن انتخاب شدند.


